

Substance Use Health Program: Provider Tip Sheet

Kids Enfants
Come First avant tout

The program

This program aims to improve substance use health (SUH) screening, brief intervention, and treatment for youth <18 years of age who have SUH concerns with or without co-occurring mental health issues. The program also provides services to the youth's family and caregivers.

Services are provided in **English** and **French** to youth at **CHEO (inpatient and outpatient)** and in the **community** in partnership with **Rideauwood Addiction & Family Services, Centre Le Cap, and PLEO**.

Our hospital & community team

- Youth Addiction Counsellors
- Care Coordinator/Social Worker
- Psychiatrist
- Family Counsellors and Family Peer Support Workers

How you can help!

- 1 Screen:** You are encouraged to screen youth for substance use concerns using the **CRAFT+N** screener. The CRAFT+N can be found in Epic under Flowsheets.
- 2 Educate:** If a youth indicates that they are using substances, you can provide them information on substance use health and services using the links below.
 - [Information for youth on substances, safety, and support](#)
 - [Information for caregivers on youth substance use](#)
 - CHEO A-Z Health Resources (Substance Use Health)
- 3 Refer:** For youth who score ≥ 2 on the CRAFT+N, tell them about the SUH Program as an option to connect with an **addictions counsellor**; **care coordination** and system navigation support; **psychiatry** consultation; ongoing treatment, or connection to **community treatment programs**; and **family services**, including peer support. **Document** this in Epic so the next care provider can continue care smoothly.

How to make the referral in Epic

Outpatient referrals - order "Referral to MH Centralized Intake"

- * Specify "Substance Use Consultation"

Inpatient referrals - order "IP Consult to BNCL MH Consultation Service"

- * Specify "Substance Use-Related Problems"

- 4 Reassure:** Tell the youth and their family and caregivers that they will be called to schedule an in-person or virtual meeting with an addiction counsellor.
- 5 Protect:** If indicated, develop a **Safety Plan** and document this in Epic. Include the family and caregivers when possible, with consent from the youth. If appropriate, provide them with a Naloxone kit.

Programme de santé liée à la consommation de substances : Fiche de conseils

Kids Enfants
Come First avant tout

Le programme

Ce programme vise à améliorer le dépistage, l'intervention de courte durée et le traitement relatif à la santé liée à la consommation de substances chez les jeunes de moins de 18 ans qui ont des troubles concomitants de santé mentale ou non. Le programme offre également des services à la famille ou aux aidantes et aidants du jeune.

Les services sont offerts en **français** et en **anglais** aux **jeunes à CHEO (hospitalisés et externes) et dans la communauté** en partenariat avec Rideauwood Addiction & Family Services, **Centre Le Cap**, et **PLEO**.

Notre équipe hospitalière et communautaire

- Un.e conseiller.ère en dépendances pour les jeunes
- Coordonnatrice ou coordonnateur des soins / Travailleur ou travailleuse social(e)
- Psychiatre
- Un.e conseiller.ère familiaux et intervenantes et intervenants en soutien familial par les pairs

Voici comment vous pouvez aider!

- 1. Faire le dépistage :** Nous vous encourageons à dépister l'usage de substances chez les jeunes au moyen du questionnaire **CRAFT+N**. Le CRAFT+N se trouve dans les feuilles de travail du système Epic.
- 2. Informer la personne :** Si un jeune mentionne qu'il fait l'usage de substances, vous pouvez lui fournir de l'information sur la santé liée à la consommation de substances en utilisant les liens ci-dessous.
 - [Renseignements sur la santé liée à la consommation de substances, la sécurité et le soutien pour les jeunes](#)
 - [Renseignements sur la santé liée à la consommation de substances pour les aidantes et aidants](#)
 - Ressources sur la santé de A à Z du CHEO (santé liée à la consommation de substances)
- 3. Aiguiller la personne :** Pour les jeunes qui ont obtenu **un score de ≥2** sur le CRAFT+N, parlez-leur du programme de santé liée à la consommation de substances comme option pour communiquer avec **une conseillère ou un conseiller en dépendances; la coordination des soins** et le soutien à la navigation dans le système; **la consultation en psychiatrie**; le traitement continu ou le lien avec les **programmes de traitement communautaires**; et les **services à la famille**, y compris le soutien par les pairs. **Veillez documenter** dans Epic pour que le prochain professionnel de la santé puisse continuer à prodiguer les soins sans heurts.

Comment faire l'aiguillage dans Epic

Aiguillage de patients externes – inscrire « **Referral to MH Centralized Intake** »

- * Préciser « Substance Use Consultation »

Aiguillage de patients hospitalisés – inscrire « **IP Consult to BNCL MH Consultation Service** »

- * Préciser « Substance Use Consultation »

- 4. Rassurer la personne :** Dites au jeune et à sa famille ou à ses aidantes et aidants qu'ils recevront un appel pour planifier une rencontre en personne ou virtuelle avec une conseillère ou un conseiller en dépendances.
- 5. Protéger la personne :** Le cas échéant, élaborer un **plan de sécurité** et le documenter dans Epic. Inclure la famille ou les aidantes et aidants dans la mesure du possible, avec le consentement du jeune. S'il y a lieu, fournissez-leur une trousse de naloxone.